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معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

راه اندازی سامانه املاک و اسکان به زودی
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه سامانه املاک و 
اســکان پس از رفع ایرادات، ظرف یکی دو روز آینده مجددا 
راه اندازی می شود گفت: در نسخه جدید کارها را آسان کرده ایم؛ 
بدین صورت که اطلاعات سکونتی خانوارها درج شده و مالکان 

باید موارد را تایید یا اصلاح کنند. 
محمود محمودزاده اظهار کرد: پس از انجام کارهای فنی که بر روی سامانه 
املاک و اسکان انجام شده، تیم اجرایی پروژه به ما قول داده ظرف یکی دو روز 
آینده سامانه را قابل دسترس کند. طبق طرح جهش تولید مسکن چند آیتم به 
سایت اضافه شده که شهروندان می توانند از ویژگی های جدید در ساختار این 
سامانه استفاده کنند.وی افزود: درج اطلاعات سکونتی خانوارها تا پایان مهرماه 
اســت. فعلا نیازی برای تمدید این زمان احساس نمی کنیم اما اگر این نیاز را 

ببینیم ممکن است زمان را تمدید کنیم. ظرف چند روز آینده پیامک هایی برای 
خانوارهای محترم ارسال و از آنها دعوت می شود با مراجعه به سایت، اطلاعات 
موجود که از تضارب اطلاعات در سامانه های مختلف جمع بندی کرده ایم را 
 ببینند. اگرنیاز به ویرایش دارد ویراش می کنند و اگر درست بود تایید خواهند

 کرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه استفاده از سامانه املاک و اسکان 
آسان تر شده است گفت: قبلا خانوارها باید تک تک اطلاعات را وارد می کردند 
اما هم اکنون گزینه هایی را ایجاد کرده ایم که خانوارها می توانند موارد را تایید یا 
اصلاح کنند و زمان کمتری صرف خواهند کرد. قبلا آیتمها به صورت اظهاری 
کنند اما در معماری جدید سامانه، اطلاعات افراد خانوار، املاک و دارایی آنها 
وجود دارد که سرپرست خانوار باید آنها را تایید یا اصلاح کند.محمودزاده درباره 

آخرین وضعیت قانون مالیات بر خانه های خالی اظهار کرد: پس از شناسایی 
یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی خالی، سازمان امور مالیاتی اعلام کرد 
اطلاعاتی که ما از طریق کارتابل سامانه املاک و اسکان ارسال کرده ایم یک 
بار هم از طریق سامانه ای که وزارت اطلاعات بین دستگاهها به صورت رسمی 

برقرار می کند ارسال شود.
وی تاکید کرد: امیدواریم در اولین فرصت که این سامانه مرتبط ایجاد می شود 
تکلیف یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد شناسایی شده مشخص شود تا بتوانیم 
در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار دهیم. البته تعداد واحدهای خالی از سکنه 
به روز، تغییر می کند.بنابراین گزارش، مردادماه ۱۳۹۹ سامانه املاک و اسکان 
به منظور شناسایی وضعیت واحدهای مسکونی کشور به مرحله اجرا رسید. 
ســال گذشته وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد که ۱.۳ میلیون خانه خالی را 

شناسایی و برای اخذ مالیات به سازمان امور مالیاتی معرفی کرده است. قرار بود 
سازمان امور مالیاتی از مردادماه نسبت به اخذ مالیات از این واحدها اقدام کند که 
هنوز عملیاتی نشده است. از ۱۹ فروردین ماه ۱۴۰۰ به خانوارها اعم از مالک و 
مستاجر دو ماه مهلت داده شد تا نسبت به ثبت اطلاعات سکونتی خود اقدام کنند 

و قانون، تنبیهاتی برای کسانی که این کار را انجام ندهند در نظر گرفته است.
بر اساس بند ۷ از تبصره ۸ اصلاحیه ماده ۵۴ مکرر قانون مالیاتهای مستقیم 
مصوب پنجم آذرماه ۱۳۹۹ مجلس، دستگاههای اجرایی مکلفند خدمات خود از 
قبیل افتتاح حساب بانکی و صدور دسته چک، یارانه و کمک معیشتی، تعویض 
پلاک خودرو، فروش انشعاب آب، برق، تلفن و گاز طبیعی و بسیاری دیگر از 
خدمات را صرفا با اخذ کد ملی و بر اساس کد پستی یا شرح نشانی یکتای درج 
شده مربوط به اقامتگاه اصلی افراد در سامانه املاک و اسکان کشور ارایه کنند.

 افزایش بیش از ۵۰ درصدی
 قیمت ۶ محصول لبنی

روند افزایش قیمت لبنیات در مــدت اخیر به صورتی بوده که ۶ قلم از این گروه 
نسبت به سال گذشته بیش از ۵۰ درصد و حتی تا ۱۲۰ درصد گران شده است. 

آنچه در رابطه با وضعیت تورم در مردادماه اتفاق افتاد نشان از افزایش نرخ تورم به ۴۵.۲ درصد داشته 
که در این بین تامین گروه خوراکی ها برای خانوارها به طور متوسط ۵۷.۱ درصد گرانتر از پارسال تمام 
شده بود.در بین کالاهای مصرفی مردم افزایش قیمت لبنیات قابل توجه بوده و این در حالی است که در 
مدت اخیر بارها قیمت لبنیات مورد بحث قرار داشت و با اما و اگرهای زیادی در رابطه با افزایش قیمت 
مواجه بود. بررسی قیمت محصولات لبنی در بین گزارش مرکز آمار ایران از قیمت اقلام خوراکی در 

مردادماه حاکی از آن است که افزایش قیمت آنها زیر ۵۰ درصد نبوده است.
در رابطه با قیمت شیر پاستوریزه هر یک لیتر آن در مرداد سال قبل به طور متوسط ۷۲۰۰ تومان قیمت 
داشته که در تیرماه امسال به حدود ۱۱ هزار و ۵۳۰ رسیده است. هر یک لیتر شیر در ماه گذشته حداقل 
۱۰ هزار و حداکثر ۱۵ هزار تومان فروش رفته و متوسط قیمت آن ۱۲ هزار و ۱۵۰ تومان بوده است ، 
بر این اساس قیمت شیر نسبت به پارسال ۶۸.۴ و در مقایسه با تیر ۵.۴ درصد گران شده است.اما قیمت 
کره که اخیرا با افزایش همراه بود در آمار هم روند افزایشی آن مشهود  و بیشترین رشد را دارد.یک قالب 
کره صد گرمی کره نسبت به مرداد سال گذشته ۱۲۱.۵ درصد افزایش داشته؛ به طوری که این کالا در 
مرداد پارسال به طور متوسط ۴۸۶۶ تومان فروش رفته اما در تیر امسال به ۱۰ هزار و ۵۶۰ تومان و در 
ماه قبل تا ۱۰ هزار و ۷۷۰ تومان هم قیمت خورده است.کره در ماه گذشته تا ۱۲ هزار ۳۰۰ تومان فروش 

رفته است.دیگر محصول لبنی خامه پاستوریزه است که نسبت به سال گذشته ۸۶.۳ گران شده است
هر بک بســته ۲۰۰ گرمی خامه از مرداد پارسال به طور متوسط ۷۳۶۶ تومان قیمت داشته که در 
تیر امسال به حدود ۱۳ هزار و ۵۴۰ و مرداد به ۱۳ هزار ۷۰۰ تومان رسیده است، این محصول حتی 
تا ۱۴ هزار و ۴۰۰ تومان در ماه گذشته فروش رفته است.افزایش قیمت ماست پاستوریزه نیز به نحوی 
بوده که این کالا در مرداد جاری تا هر یک کیلو ۱۹ هزار و ۲۳۰ تومان فروش رفته و متوسط قیمت آن 
۱۴ هزار ۶۳۰ تومان بوده است. ماست نسبت به مرداد سال قبل ۵۳.۷ درصد گران شده؛ به طوری که 
در این دوره هر یک کیلو ماست ۹۵۰۰ بوده است. دوغ پاستوریزه اما در ماه گذشته تا بیش از ۵۹ درصد 
نسبت به سال قبل افزایش قیمت داشته؛ به گونه ای در مرداد پارسال هر ۱.۵ لیتر آن به طور متوسط 
۷۹۰۰ عرضه شــده  ولی در مرداد امسال به ۱۲ هزار و ۶۰۰ رسیده است.فروش دوغ در مرداد تابیش 
از ۱۳ هزار و ۸۰۰  تومان هم گزارش شده است. دیگر محصول لبنی که این روزها افزایش قیمت آن 
مورد توجه فعالان بازار بوده پنیر است که این کالا برای مرداد سال جاری هر بسته نیم کیلویی به طور 
متوسط ۲۰ هزار و ۵۰۰ و حداکثر تا ۲۷ هزار تومان فروش رفته است.متوسط قیمت هر نیم کیلو پنیر در 
ماه قبل، ۱۳ هزار و ۴۰۰ ثبت شده که نسبت به پارسال ۵۳.۱ گران شده است.در رابطه با افزایش قیمت 
محصولات لبنی دلایل مختلفی از جمله افزایش قیمت نهاده های تولید و خوراک دام ، رشد قیمت شیر 

خام و یا حتی نحوه نظارت مطرح می شود.

قیمت فولاد کاهش می یابد
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت گفت: صادرات به افغانســتان به علت 
مشکلات سیاسی که در این کشــور به وجود آمد به مدت دوهفته متوقف شد و 
ماشین های حمل بار هم در گمرکات مانده بودند، وضعیت خطر در این کشور شدید 
بود و خود راننده ها هم این ریسک را نمی کردند. ولی خوشبختانه دوباره از سرگرفته 

و مشکل صادرات به این کشور حل شد.
سیف الله امیری در گفت وگو با ایلنا، در مورد وضعیت تولید فولاد در کشور اظهار کرد: مطابق سال های 
گذشته تولید و صادرات در حال انجام بود و مشکل خاصی هم نبود و حتی تولید بسیار بیشتر از سال های 
گذشته بود اما با شرایطی که با قطع برق برای واحدهای فولادی به وجود آمد تولید آنها کاهش یافت. 
میزان کاهش ۳۰ تا  ۴۰ درصد بوده .وی افزود: در سال ۹۹ حدود ۲۹ میلیون تن تولید فولاد داشتیم 
که این رقم در ۵ ماهه سال ۱۴۰۰ به ۱۰.۵ میلیون تن  می رسد که به نظر چندان عقب نیستیم. در 
محصولات فولادی نیز در سال ۹۹ حدود ۲۰.۷ میلیون تن تولید داشتیم که در پنج ماهه ۱۴۰۰ به ۹.۷تا 
۱۰ میلیون تن رسیده است.امیری در مورد میزان صادرات محصولات فولادی کشور بیان کرد: میزان 
صادرات محصولات فولادی در ۴ ماهه امسال ۱۱ میلیون و ۶۳۰ هزار تن بوده که ۱۰۴ درصد نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته رشد را تجربه کرده است. همه محصولات فولادی به جز ورق سرد که به 
علت مصرف داخلی ۸۳ درصد منفی بود، از ۲۴ تا ۱۶۰ درصد رشد داشته اند. علت افزایش صادرات این 
بود که با قطعی برق بسیاری از صنایعی که از فولاد استفاده می کردند با کاهش تولید مواجه بودند و فولاد 

در بورس به فروش نمی رفت و تولیدکنندگان مجبور به صادرات محصولاتی که در انبار داشتند شدند.
وی با اشاره به آمار مرتبط به محصولات فولادی گفت : از ابتدای سال ۱۴۰۰ تا ابتدای مرداد ماه در 
مورد میلگرد ۳ میلیون و ۴۷۶ هزار تن تولید داشتیم، عرضه برای این محصول ۲ میلیون و ۴۸ هزار تن و 
تقاضا ۱ میلیون و ۵۲۰ هزار تن  و حجم معامله در بورس ۷۳۶ هزار تن بود. میانگین قیمت این محصول 
در این مدت نیز ۱۳ هزار و ۴۰۰ تومان بود. در مورد تیرآهن تولید ۳۹۹ هزار تن تولید در ۵ ماهه داشتیم 
که میزان عرضه ۶۵۹ هزار تن، تقاضا ۶۹۰ هزار تن و حجم معامله در بورس ۳۲۱ هزار تن بوده است. 
برای نبشی نیز میزان تولید در مدت مشابه ۵۹۰ هزار تن، عرضه ۳۲ هزار تن، تقاضا ۴هزار تن و حجم 

معاملات ۲ هزار تن و میانگین قیمت ۱۳ هزار و ۵۰۰ تومان بوده است.
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت ادامه داد: ورق گرم ۳ میلیون و ۲۲۶ هزار تن تولید داشته 
که میزان عرضه آن در بورس ۱ میلیون و ۶۸۶ هزار، تقاضا ۱ میلیون و ۴۰۰ هزار تن بوده و ۱ میلیون و 
۱۷۵ هزار میلیون تن به قیمت ۲۰ هزار و ۳۰۰ تومان فروش رفته است. تولید شمش فولادی ۱۰میلیون 
و ۵۰۰ هزار تن بوده، عرضه ۲ میلیون و ۳۳۷ هزار تن، تقاضا ۲ میلیون و ۶۶۲ هزار تن، حج معامله 
۱میلیون و ۳۲۹ هزار تن بوده است قیمت آن نیز ۱۲ هزار و ۲۷۰ تومان بود. اعداد به خوبی نشان می دهند 
که محصولات عرضه شده فروش نرفته اند.وی همچنین درباره تغییرات قیمتی این محصولات گفت: 
قیمت ها اخیرا با افزایش مواجه بوده اند، ورق فولادی تا ۲۴ هزار تومان و شمش تا حدود ۱۶ هزار تومان 
رسیده بود. هفته گذشته قیمت ورق فولادی ۳۵۰۰ تومان و قیمت شمش ۱۰۰۰ تومان کاهش یافت. 
این کاهش قیمت ها ادامه خواهد داشت و ما برنامه ریزی می کنیم که در مورد فولاد هم مانند سیمان 

ساماندهی قطعی انجام شود تا قیمت ها به میزان واقعی خود برسند.
امیری در پاسخ به سوالی در مورد علل افزایش قیمت فولاد تصریح کرد: یکی از علل افزایش قیمت 
فولاد نوسان نرخ ارز بود، افزایش قیمت جهانی و عوامل دیگر بوده است.قبلاآهن اسفنجی بین واحدها با 
قیمت ۶۵۰۰ تومان  عرضه می شد )۵۰ درصدشمش فولاد خوزستان(، در آن زمان قیمت شمش ۱۰ تا 
۱۱ هزار تومان بود. وقتی آهن اسفنجی در بورس عرضه شد قیمت پایه بیش از این در بورس کالا رقم 
خوردو به همین علت قیمت شمش تا ۱۶ هزار تومان رسید. از طرفی آقای جهانگیری به ما دستور دادند 
که حق دخالت در قیمت گذاری نداریم و از طرف دیگر بورس چنین قیمتی روی آهن اسفنجی گذاشت 

و این مشکلات پیش آمد. تاثیر قطعی برق بر قیمت فولاد تاثیر داشت اما آنقدر زیاد نبود.
وی همچنین با اشاره به میزان خسارات واحدهای تولیدی از قطعی برق اظهار داشت: میزان خسارت 
حاصل از قطعی برق بر صنایع فولادی هنوز به ما اعلام نشده است اما خسارت این موضوع به صنایع 
سیمان به ازای هر روز ۵۲ میلیارد تومان بوده است. میزان خسارت به صنایع فولادی بسیار بیشتر از 
این رقم است چراکه اگر ما ۷۹ واحد سیمانی در کشور داریم میزان واحدهای فولادی و زیرمجموعه 
آنها بسیار زیاد است.وی خاطرنشان ساخت: در زمینه صادرات، کار به منوال قبل درحال انجام است و 
مشکلی وجود ندارد. صادرات به افغانستان به علت مشکلات سیاسی که در این کشور به وجود آمد به 
مدت دوهفته متوقف شد و ماشین های حمل بار هم در گمرکات مانده بودند، وضعیت خطر در این کشور 
شدید بود و خود راننده ها هم این ریسک را نمی کردند. ولی خوشبختانه دوباره از سرگرفته و مشکل 
صادرات به این کشور حل شد و ماشین ها در گمرکات در حال عبور و مرور هستند. اما هنوز برآوردی از 

میزان صادرات بعد از ازسرگیری انجام نداده ایم.
وی افزود: در مورد کشورهای حوزه خلیج فارس نیز از آنجا که میزان صادرات ما به طور کلی افزایش 

داشته، و میزان صادرات فولاد ما به این کشورها بسیار خوب و بهتر از گذشته هم شده است.
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت اضافه کرد: از تولیدکننده ها می خواهیم که همه کالای خود 
را در بورس عرضه کنند تا نیاز داخل برآورده شود، برای ما اولویت اول و دوم نیاز داخل است بنابراین 
کالای خود را در بورس عرضه کنند تا صنایع داخلی به مشکل برنخورند. آنچه که در داخل نیاز نبود 

می تواند صادر شود و مشکلی از این جهت نیست و حتی کمک هم می کنیم.

اخبار کوتاه 

وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بانک ها مکلف 
شدند ۳۶۰ هزار میلیاردتومان منابع در اختیار بخش 
مسکن قرار بدهند، گفت: با توجه به اینکه تولید 
یک میلیون مسکن در ســال نیازمند ۳۰ میلیون 
تن سیمان و ۱۰ میلیون تن فولاد است، بنابراین 
مشکل مصالح برای ســاخت یک میلیون واحد 

مسکونی در کشور وجود ندارد. 
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »رستم قاسمی« در نشست 
ویدئوکنفرانسی با مدیران کل راه و شهرسازی استان های کشور 
به تبیین سیاست ها و برنامه های وزارتخانه در حوزه حمل و نقل 

و مسکن و شهرسازی، پرداخت.
وزیر راه و شهرســازی گفت: در حوزه راه و شهرسازی چند 
مســئولیت داریم و مهمترین آن با توجه به شرایط اقتصادی 
کشور این است که باید مدیرانِ مدیریتِ خلق ثروت و نه مدیران 
هزینه باشیم.عضو کابینه دولت سیزدهم، خلق ثروت و استفاده 
از توان بخش خصوصی برای آغاز و تکمیل پروژه های عمرانی 
را از سیاست های دولت سیزدهم در وزارتخانه راه و شهرسازی 
برشمرد.وی افزود: در حوزه حمل و نقل باید به دنبال راهکارهای 
جدید برویم و زیرساخت های مهم کشور را با راهکارهای جدید، 
احداث و تکمیل کنیم که یکی از روش ها تهاتر نفت با تکمیل 

پروژه های حمل و نقلی است.
قاســمی توضیح داد: باید شرایطی را در کشور ایجاد کنیم و 
مشوق هایی را برای سرمایه گذاران در نظر بگیریم. باید تلاش 
کنیم به جای اینکه مردم سرمایه های خود را در بانک بگذارند 
و سود سپرده را دریافت کنند برای مشارکت در پروژه های راه و 

شهرسازی، سرمایه خود را به این بخش وارد کنند.
وی یادآور شد: از معاونان خود در حوزه های مختلف خواسته ام 
تا پیشنهادهای خود را درباره روش های تکمیل انجام طرح ها و 

مگاپروژه ها ارایه بدهند.
وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیاء در انجام پروژه های آزادراهی و بزرگراهی بخشی 
از سرمایه را توسط مردم تامین کرده است، افزود: در مگاپروژه ها 
نباید از منابع داخلی دولت استفاده کنیم بلکه باید از توان بخش 

خصوصی و مردم برای تکمیل آنها بهره مند شویم.
قاسمی گفت: در خصوص مناطق محروم و انجام پروژه ها در 

آن مناطق باید از روش های متفاوت استفاده کنیم.

لزوم حمایت ویژه دولت برای تأمین مسکن کم درآمدها
وی در خصوص تولید سالانه یک میلیون واحد مسکونی در 
کشــور با اشاره به اینکه سه قشر با درآمد بالا، میان درآمدی و 
اقشار ضعیف در برنامه تامین مسکن قرار دارند، افزود: سالانه در 
کشور حدود ۳۰۰ هزار واحد مسکونی برای اقشار بالای درآمدی 
احداث می شود که با سرمایه خود آنهاست و آن قشر نیازی به 
کمک و تسهیلات دولتی ندارند. اقشار متوسط نیازمند حمایت 
دولت و استفاده از تسهیلات و سایر حمایت ها هستند. اقشار 
کم درآمد و ضعیف نیز نیاز به حمایت های ویژه دولت دارند تا 
مسکن آنها تامین شود زیرا خود توان انجام آن را ندارند و دولت 

با برنامه های حمایتی ویژه اقدام می کند.
راه اندازی صندوق توسعه مسکن

وزیر راه و شهرسازی پنج مولفه زمین، خدمات، تامین منابع 
مالی، مواد و مصالح ســاختمانی، و توان فنی و مهندســی را 
مولفه های پیش نیاز تولید مسکن در کشور عنوان کرد و با اشاره 
به اینکه در خصوص زمین در کشور کمبودی وجود ندارد، گفت: 

وزارت راه و شهرسازی در اراضی تحت اختیار توان تولید سالانه 
یک میلیون واحد مسکونی در کشور را دارد. همچنین قانون 
جهش تولید مسکن نیز بخشــی از مشکل زمین را برطرف 

می کند.
قاســمی با یادآوری اینکه در خصوص تامین مواد و مصالح 
ساختمانی در کشور مشکل خاصی وجود ندارد، اعلام کرد: ایران 
چهارمین تولید کننده سیمان است و هم اکنون ظرفیت تولید 
سیمان در کشور ۸۰ میلیون تن و ظرفیت تولید فولاد در کشور 
۲۸ میلیون تن است. با توجه به اینکه تولید یک میلیون مسکن 
در سال نیازمند ۳۰ میلیون تن سیمان و ۱۰ میلیون تن فولاد 
است، بنابراین مشکل مواد و مصالح برای ساخت یک میلیون 

واحد مسکونی در کشور وجود ندارد.
وی راه اندازی صندوق توسعه مسکن را که در قانون جهش 
تولید نیز بر آن تاکید شده است اقدامی موثر برای تولید مسکن 
در کشور عنوان کرد و گفت: از آنجایی که مقرر شده تا بسیاری 
از درآمدها از جمله فروش املاک و مســتغلات وزارتخانه به 

صندوق توسعه مســکن بیاید، از این طریق امکان کمک به 
اقشار مختلف جامعه برای انجام پروژه های حمایتی و تکمیل 

آنها وجود دارد.
مکلف شدن بانک ها به تأمین ۳۶۰ هزار 

میلیاردتومان منابع بخش مسکن
عضو کابینه دولت سیزدهم تهاتر زمین با انبوه سازان به منظور 
احداث واحدهای مســکونی را از دیگر راهکارهای تولید انبوه 
مسکن برشمرد و گفت: بانک های کشور مکلف شدند ۳۶۰ هزار 
میلیاردتومان منابع در اختیار مسکن قرار بدهند و این یک تکلیف 

برای آنهاست.
قاسمی یادآور شد: بر اساس قانون، مقرر شده تا تمام اراضی 
متعلق به دولت و موسســات دولتی برای ساخت مسکن در 
اختیار راه و شهرسازی قرار بگیرد. چنانچه ظرف دو ماه اراضی 
برای ساخت مسکن از سوی موسسات دولتی، وزارتخانه ها و 
ســازمان ها معرفی و واگذار نشود، ثبت اسناد و املاک کشور 

می تواند یک طرفه سند را به نام راه و شهرسازی صادر کند.

وی گفت: مقرر شــده تا احداث ســالانه یک میلیون واحد 
مســکونی در ســطح دولت و نــه وزارت راه و شهرســازی 

تصمیم گیری شود.
قاسمی بر شناسایی اراضی توسط ادارات کل راه و شهرسازی 
برای احداث ۴ میلیون واحد مسکونی در چهار سال تاکید کرد 
و توضیح داد: عقد تفاهم نامه با سازمان ها و وزارتخانه ها ونهادها 
و ارگان ها گامی موثر در تولید انبوه مسکن است و وزارت راه و 
شهرسازی بر انجام این تفاهم ها برای تولید مسکن در آینده نیز 

اهتمام خواهد داشت.
موافقت بنیاد مستضفعان برای تولید انبوه مسکن در اراضی بنیاد
وی از موافقت وزارت راه و شهرسازی با بنیاد مستضفعان برای 
در اختیار گذاشتن اراضی بنیاد برای تولید انبوه مسکن خبر داد 
و گفت: در تفاهم با وزارت صمت مقرر شــده تا در تولید انبوه 
مسکن مصالح ساختمانی سیمان و فولاد به روشی متفاوت از 

روش موجود تامین شود.
قاسمی احداث سالانه یک میلیون واحد مسکونی در کشور 
را سیاست پیش روی وزارتخانه و دولت برشمرد و بر همراهی 

تمامی ارکان وزارتخانه برای این مهم تاکید کرد.
نظام مهندسی ساختمان، نیازمند اصلاحات

وزیر راه و شهرســازی در پایان نشست با مدیران استانی بر 
برگزاری به موقــع و با کیفیت انتخابات اعضای هیات مدیره 
ســازمان های نظام مهندسی ساختمان تاکید کرد و گفت: در 

موضوع نظام مهندسی، نیازمند اصلاحاتی هستیم.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه حدود ۶۰۰ هزار نفر 
مهندس عضو سازمان نظام مهندسی ساختمان هستند و باید 
حافظ منافع مهندســان در کشــور بود، ادامه داد: قانون نظام 
مهندسی ساختمان حتما اصلاح می شود و هم اکنون اصلاح 

قانون نظام مهندسی ساختمان در دستور کار است.
عضو کابینه دولت سیزدهم افزود: نباید از منافع سازمان نظام 
مهندسی ساختمان تنها عده خاصی بهره مند شوند. بلکه همه 
اعضا و مهندسان باید از این تشکل صنفی و بستری که وجود 

دارد استفاده کنند و بهره مند شوند.
وی بر برگزاری به موقع و با نظم انتخابات نظام مهندســی 
ســاختمان تاکید کرد و توضیح داد: بخشنامه تعارض منافع 
موضوع مهمی است که باید در دستور کار همه دست اندرکاران و 

مدیران کل راه و شهرسازی استان ها قرار گیرد.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

مکلف شدن بانک ها به تأمین ۳۶۰۰۰۰ میلیارد تومان برای مسکن 

اینفوگراف

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
ســمنان گفت: یکهزار و ۱۰۶ تعاونی 
در اســتان فعال است که سالانه سهم 
۲۰  میلیون دلاری در صادرات کالا دارند. 

علیرضا شریفی نژاد در آیین تجلیل از تعاونی های 
برتر ملی و اســتانی به مناسبت گرامیداشت هفته 
تعاون در سالن یادگار امام)ره( استانداری افزود: توان 
صادراتی تعاونی های استان سمنان با تسهیل گری 
در امور تعاونی ها و تعاونگران می تواند تقویت شود.
وی بیــان کــرد: تعاونی ها عــلاوه بر تجمیع 
ســرمایه های خُرد برای تقویــت تولید و اقتصاد، 

سرمایه اجتماعی لازم را برای مردمی کردن اقتصاد دارند. وی ادامه داد: استان سمنان ظرفیت بسیار خوبی 
در حوزه های متعدد اقتصادی از جمله تعاونی ها دارد و باید با تلاش بیشتر، از این ظرفیت در کنار بکارگیری 
ظرفیت هایی همچون قرارگیری در محور شرق به غرب و نزدیکی به پایتخت کشور و وجود دانشگاه های 

متعدد، برای تقویت شاخص های اقتصادی بهره برد.
 معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار سمنان  با اشاره به لزوم افزایش سهم تعاونی ها از اقتصاد برای 
مردمی سازی اقتصاد تاکید کرد: مدیران دستگاه های اجرایی استان تا علاوه بر شناخت کامل از بخش تعاون 

استان، از این زیرساخت اجتماعی اقتصادی مطلوب برای پیشبرد بهتر امور استفاده مطلوب داشته باشند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار سمنان یادآور شد: استان از تعاونی های برتر، خلاق و بسیار فعال در 
بخش های مختلف بهره مند است که می توانند نقش بسیار خوبی در بحث تولید و اقتصاد کشور ایفا کنند، 
تعاونی ها می توانند در تقسیم عادلانه ثروت، حمایت از کالای داخلی، خودکفایی، تقویت کسب و کارهای 

کوچک و ارتقاء شاخص های اقتصادی نقش تاثیرگذاری داشته باشند.
تعاونی ها سهم ۱۵ درصدی از اشتغال استان سمنان دارند و ۱۲ تعاونی استان واحد صادرکننده هستند.

سال ۹۹ تعداد ۴ تعاونی از استان سمنان در بخش ملی تقدیر شدند و در سال ۱۴۰۰ نیز یک تعاونی از استان 
در بین ۱۵ تعاونی برتر ملی کشور قرار دارد. سیزدهم تا نوزدهم شهریور هفته تعاون نامگذاری شده است. 

رئیس شــورای تامین دام کشور معتقد 
غیرکارشناســی  تصمیمات  اســت؛ 
در وزارت جهاد کشــاورزی و ســایر 
مجموعه های مرتبط با تولید دام، تاثیر 
۵۰ تا ۶۰ درصــدی در بالا رفتن قیمت 

گوشت داشته است.
منصور  پوریان در گفت وگو با ایلنا با اشاره به شرایط 
بد اقتصادی دامداران اظهار کرد: چند دلیل بر ایجاد 
شرایط بد اقتصادی دامداران موثر بوده که از جمله 
آن ها خشکسالی و گرانی نهاده خوراک دام است. 

وی ادامه داد: خشــک شدن مراتع و نبود علف 
برای تعلیف دام ها در پی خشکسالی از یک سو و 
کمبود و گرانی نهاده خوراک دامی از سوی دیگر 
موجب شده به شکل کم سابقه ای شاهد شرایط بد 

اقتصادی در بخش پرواربندی کشور باشیم. 
به گفته وی؛ اما شاید مهم ترین دلیل ایجاد شرایط 
کنونی برای صنعت دامپروری کشــور وعده های 
عمل نشده مسئولان باشد. پوریان تصریح کرد: 
بیش از ۶ میلیون دام سبک مازاد در کشور وجود 
دارد، اما شــاهد گرانی گوشت قرمز برای مصرف 

کننده هستیم و دامداران نیز توان ادامه کار ندارد.
رئیس شــورای تامین دام کشــور معتقد است؛ 

تصمیمات غیرکارشناسی در وزارت جهاد کشاورزی 
و سایر مجموعه های مرتبط با تولید دام، تاثیر ۵۰ 
تا ۶۰ درصدی در بالا رفتن قیمت گوشت داشته 
اســت.پوریان افزود: همچنین این تصمیمات در 
کاهش راندمــان تولید و بی ثباتــی در آن موثر 
بوده اســت. وی با توجه به شرایط کنونی صنعت 
دامپروری کشور پیش بینی کرد توان تولید در پاییز 

به کمترین میزان کاهش یابد.
پوریان یادآور شد: در رکود بازار مصرف و افزایش 
هزینه ها، تولید دام فصل های بهار و تابســتان در 
واحدهای دامداری مانده است.وی با تاکید بر اینکه 
این دام ها کیفیت خود را نیز از دست داده اند، افزود: 
بیشــتر این دام ها اضافه وزن دارند و حجم زیادی 

چربی در آن ها انباشت شده است.
رئیس شــورای تامین دام کشور خواستار اجرای 
برنامه های حمایتی وعده داده شــده از ســوی 
مسئولان قبل از افت شدید تولید گوشت قرمز شد.

پوریــان از جمله این وعده های عمل نشــده را 
خرید حمایتی، پرداخت تسهیلات کم بهره برای 
تامین نقدینگی، تامیــن کافی نهاده های خوراک 
دام با قیمت مصوب دولتی و باز شدن راه صادرات 

برشمرد.

نائب رئیس اول اتــاق اصناف ایران در 
خصوص طرح ساخت یک میلیون واحد 
مسکونی در هر سال که از سوی رئیس 
جمهور پیش بینی شــده، گفت: صنوف 
زیادی هستند که می توانند در اجرای این 
طرح به دولت کمک کنند و اجرای آن را 

ممکن سازند. 
به گزارش اتاق اصناف ایران، جلال الدین محمد 
شکریه اظهار کرد: دولت می خواهد کار بزرگی در 
نظام اقتصادی کشور انجام دهد. بهتر است که دولت 
فراخوانی به اصناف دهند تا آن دسته از واحدهای 

صنفی تولیدی، توزیعی و خدمات فنی که مایلند در اجرای این طرح حضور فعال داشته باشند، ثبت نام کرده و 
ظرفیت های خود را معرفی کنند. به عبارت دیگر، برای ساخت این تعداد مسکن به کالاها و مصالح زیادی نیاز 

است و برخی از اصناف می توانند با تولید، توزیع و خدمات فنی این ملزومات را فراهم کنند.
نائب رئیس اول اتاق اصناف ایران گفت: طبیعی است که دولت باید اعتبارسنجی کند و از ظرفیت صنوف 

استفاده کند. اما شرط استقبال اصناف از این طرح پایبندی دولت به قراردادهای مالی خود با اصناف است.
شکریه در ادامه تصریح کرد: روش هایی برای استفاده از ظرفیت صنوف در اجرای این طرح می توان پیشنهاد 
داد؛ از جمله استفاده از شرکت های متمرکز یا شرکت های تخصصی. وی افزود: یکی از پیشنهادها می تواند 
این باشد که واحدهای صنفی ثبت نام شده در قالب یک شرکت متمرکز خدمات خود را به دولت ارائه دهند. در 
این روش، دولت می تواند ساخت هر بلوک را به یک شرکت واگذار کند تا سرعت اجرا بالا برود. در مرحله های 
بعد هم می تواند آن ها را ارزیابی کند.نائب رئیس اول اتاق اصناف ایران ادامه داد: پیشنهاد دیگر این است که 
شرکت های تخصصی ایجاد شوند و هر صنف تفکیک شده، مجموعه ای تشکیل داده و در ادامه کار را بین 
خودشان تقسیم کنند. وی تاکید کرد: با بررسی بیشتر می توان پیشنهادات دیگری هم به دولت ارائه کرد اما 
آنچه مسلم است این که، با تسهیل ساخت و ساز و با استفاده از ظرفیت اصناف و پرهیز از تجربیات ناموفق 

گذشته می توان این مهم را با ضریب مطمئن تری پیش برد.

رییس اتحادیه مرکزی تعاونی های کشــاورزی 
ماهیان سردابی کشور با بیان اینکه افزایش قیمت 
خوراک ماهی هر دو هفته شده است، افزود: چطور  
می  توان انتظار بازار بدون نوسان برای خوراک دام 
داشت در حالی که هنوز تکلیف تخصیص یا عدم 
تخصیص ارز ترجیحی به آن مشخص نشده است.

آرش نبی زاده در گفت وگو با ایلنا بازار خوراک ماهی را آشفته 
توصیف کرد و گفت: بلاتکلیفی کم سابقه ای در بازار نهاده های 
خوراک دامی است و این موضوع بهانه به دست سودجویان 
داده است تا بازار را به هر سوی که می خواهند ببرند. وی ادامه 
داد: یکی از دلایل اصلی بلاتکلیفی در بازار نهاده های خوراک 
دام تصمیم نامشخص در حوزه نوع ارز تخصیصی در آینده به 
این نهاده ها است. به گفته وی؛ مجلس بارها از تصمیم حذف 
ارز ترجیحی برای واردات نهــاده های خوراک دام خبر داده، 
اما هیچگاه تصمیم قطعی از ســوی مجلس یا دولت در این 
باره اعلام نشده است. نبی زاده تصریح کرد: دلیل دیگر گرانی 
نهاده های خوراک در بخش شیلات عدم تخصیص تمامی 
سهم بخش به آن است که تامین خوراک با قیمت مناسب را 
برای پرورش دهندگان ماهی دشوار کرده است. وی با اشاره 
به آخرین جلسه اتحادیه با وزیر پیشین جهاد کشاورزی، اظهار 
کرد: در این جلسه توافق شد که نمایندگان سازمان شیلات نیز 
حضور داشتند قرار شد از این پس تمام سهم نهاده های خوراک 

دام به بخش تخصیص یابد، اما این موضوع تا امروز اجرایی 
نشده است. نبی زاده معتقد است؛ با توجه به مشکلات عنوان 
شــده، نابسامانی در بازار خوراک ماهی قابل پیش بینی بوده 
است.وی گفت: این مشکلات علاوه بر این زمینه ساز گران 
فروش شده، موجبات کاهش کیفیت خوراک را نیز فراهم کرده 
اســت. نبی زاده توضیح داد: در پی گرانی نهاده های خوراک 
دام شاهد کاهش کیفیت خوراک ها با تغییر فرمولاسیون و 
جایگزینی مواد اولیه کیفی با غیر کیفی هستیم. وی به طور 
مثال استفاده از اوره در ترکیب خوراک برای بالا نشان دادن 
پروتئین را عنوان کرد و افزود: متخلفان سودجو برای بالا نشان 
دادن پروتئین خوراک به جای پودر کنجاله سویا از اوره استفاده 
می کنند که در ماهی قابل جذب نبوده و می تواند مضر باشد.وی 
افزود: متاسفانه با تمامی این تخلفات و کاهش کیفی خوراک 
ســودجویان هر دو هفته یکبار قیمت ها افزایش می دهند و 
بازار نهاده های خوراک ماهی در مسیر صعودی بدون توقف 
قرار گرفته است. نبی زاده با تاکید بر اینکه بسیاری از پرورش 
دهندگان از مسیر تولید خارج شده یا نصف ظرفیت مشغول 
به کار هستند، افزود: در حال حاضر هر کیلوگرم ماهی قزل 
آلا به طور متوسط برای پرورش دهنده ۵۰ تا ۵۸ هزار تومان 
بسته به منطقه واحد پرورش تمام می شود. وی ادامه داد: قیمت 
عمده در بازار با توجه به هزینه تمام شده تولید، ۶۰ تا ۶۲ هزار 

تومان متغیر است.

 تعاونی های سمنان سهم
20میلیون دلاری در صادرات دارند

تاثیر 50 تا 60 درصدی تصمیمات وزارت 
کشاورزی در افزایش قیمت گوشت

 برای ساخت مسکن
 به اصناف فراخوان دهید

 خوراک ماهی 
در مسیر صعودی بدون توقف

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر 
اینکه دولت سیزدهم را به عنوان سکوی 
پرتاب بخش تعاون قرار می دهیم، گفت: 
باید این بخــش را از کنج عزلت بیرون 
بیاوریم و بخش تعاونی را تقویت کنیم.   

»حجت الله عبدالملکی« در مراســم تجلیل از 
تعاونی های برتر و افتتاح ۲۶۸ طرح تعاونی در سراسر 
کشور اظهار داشت: اگر این عنصرهای نوآوری به 
تعاونی های سنتی اضافه شود شاهد ارتقای بخش 
تعاون خواهیم بود.  وی ادامه داد: در مراکز مختلف 
نــوآوری و پارک های فناوری باید تیم ســازی به 

صورت تعاونی صورت گیرد که اگر این اتفاق بیافتد حمایت های دولتی را خواهیم داشت.  وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی افزود: پنج رکن اساسی از جمله مردمی، عدالت، دانش بنیان بودن، برون و درون گرا بودن 
در بخش تعاون وجود دارد که به همه این ارکان باید توجه شود.  وی با اشاره به اینکه تعاون یعنی مردمی 
بودن اســت، گفت: فعالیت ها در تعاون به صورت مشــارکتی و با استفاده از ظرفیت های مختلف مردمی 
است.  عبدالملکی بیان داشت: تعاونی دارای مبنای عقلی و دینی است، همچنین معنای عرفی دارد یعنی از 
زمانی که انسان حیات خود را شروع کرده فعالیت ها به صورت مشارکتی بوده است.  عبدالملکی تاکید کرد: 
تعاون در کشورمان دارای بعد قانونی بوده و در سیاست های کلی نظام بر آن تاکید شده است.وی با بیان اینکه 
صادرات موضوع مهمی در تعاونی است، گفت: باید به آن پرداخته شود ضمن اینکه الگوی تعاون در جهان 
موفق عمل کرده اســت.  عبدالملکی گفت: اگر اصل در فعالیت های اقتصادی، بخش تعاون باشد،  با این 
رویکرد به اهداف سهم ۲۵ درصدی تعاون خواهیم رسید.  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه 
محور اقدام های اساسی و مقررات زدایی هم تعاون خواهد بود، گفت: در این زمینه مبارزه با فساد و تعارض است 
که کمیته ای نیز در این زمینه تشکیل شد.  وی بیان داشت: در حوزه شفافیت و دولت الکترونیک اقدامات خوبی 
صورت گرفته است.  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه دولت سیزدهم را به عنوان سکوی پرتاب 
بخش تعاون قرار می دهیم، گفت: باید این بخش را از کنج عزلت بیرون بیاوریم و بخش تعاونی را تقویت کنیم.  

 عبدالملکی:بخش تعاون را
 تقویت می کنیم

https://www.isna.ir/news/1400011909733/
https://www.irna.ir/news/84462868/تکلیف-بانک-ها-برای-تخصیص-۳۶۰-هزار-میلیارد-تومان-منابع-به-بخش
https://www.irna.ir/news/84463116/عبدالملکی-بخش-تعاون-را-تقویت-می-کنیم
https://www.irna.ir/news/84463116/عبدالملکی-بخش-تعاون-را-تقویت-می-کنیم

	_GoBack

